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تولیدسالانه۱۰۰میلیونلولهخونگیری
تحتخلأباافتتاحخطتولیدجدیدایرانی

خط تولید لوله های خون گیری تحت خلأ با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور افتتاح شد و به بهره برداری رسید.

در آخرین مرحله از ســفر یک روزه روح الله دهقانی، معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور به استان زنجان، خط تولید لوله های خون گیری تحت خلأ که به همت شرکت دانش بنیان 
شفاگستر راه فردا در شهرستان خدابنده راه اندازی شده و از ظرفیت تولید 100 میلیون عدد لوله خون گیری 

تحت خلأ در سال برخوردار است، افتتاح شد.
در پروژه لوله های خون گیری تحت خلاء از توان بومی و دانش متخصصان داخلی استفاده شده به 
طوری که امکان توسعه برای تولید سایر اقلام مرتبط حوزه سلامت را نیز دارد.در حال حاضر نیاز سالانه 
کشــور به لوله های خون گیری تحت خلأ 100 میلیون عدد است و با تامین نیاز داخلی، ظرفیت بازار 
صادراتی برای این محصول فراهم است. خط تولید راه اندازی شده با تولید 30 میلیون عدد از این لوله ها 
در گام نخست فعالیت از توان تامین یک سوم نیاز کشور برخوردار است. این محصول دارای کیفیت  و 
کارآمدی مشابه نمونه های مطرح امریکایی و اروپایی بوده و تلاش شده است کیفیت برای تولید با مقیاس 
بالا حفظ شــود.به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، این خط تولید از ظرفیت تولید هشت میلیون عدد لوله در ماه و 100 میلیون عدد در 

سال برخوردار است و 30 میلیون دلار صرفه جویی ارزی سالانه را به همراه دارد.

تراکنشهایمرکزتبادلاطلاعاتبه۱۰میلیاردمیرسد
معاون امور دولت، مجلس و اســتان های وزارت ارتباطات گفت: بیش از هفت و 
نیم میلیارد تراکنش در مرکز ملی تبادل اطلاعات شکل گرفته است که پیش بینی 

می شود تا آخر سال به بالای ۱۰میلیارد تراکنش می رسد.
رضا باقری اصل در همایش ملی »اقتصاد دیجیتال در انقلاب صنعتی چهارم« که در دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر برگزار شد با اشاره به موضوع سلامت الکترونیک گفت: در سال 1۴00 زمانی که نسخه های 
الکترونیک در کشور ایجاد شد، ماهانه ۵00 تا ۶00 میلیارد تومان خسارت درمان پرداخت می شد و در 
همان اول ســال 1۴00 تعرفه پزشکان و قیمت داروها هم سه برابر افزایش پیدا کرد، می توان گفت 
هر اتفاقی در حوزه سلامت دیجیتال افتاد، دو سه انجمن در حوزه پزشکی بودند که بلافاصله دغدغه 
نسخه های الکترونیک را مطرح کنند. به تازگی هم دغدغه دارو رسان ها شروع شده که اجازه نمی دهند 

نسخه پیچی آنلاین صورت گیرد.
وی به اقدامات هوشمند سازی اشاره کرد و گفت: هوشمندسازی همه فعالیت ها را ضابطه مند، شفاف، 
قابل سنجش و حکمرانی پذیر می کند، بنابراین موضوع اقتصاد سیاسی در جایی درگیر می شود که ما 
حتی وقتی می خواهیم در مورد سلامت صحبت کنیم جسارتی هم نداریم. اقتصاد ما درمان محور است 
نه سلامت محور و باید متوجه باشیم که اقتصاد سیاسی در اینجا ذین فعان پر قدرتی دارد که در مناسب 
سیاسی، مالی و ابزار دار اجازه تحول دیجیتال را با هر منافعی از جمله حفظ وضع و منافع موجود نمی دهند.
باقری اصل ادامه داد: اقتصاد دیجیتال تبدیل کردن ناکارآمده های مدیریتی به فناوری نیست. پیشنهاد 
می کنم اساتید پیش قدم شوند و همایش اقتصادی سیاسی در حوزه تحول دیجیتال برگزار کنند مسائلی 

که امروزه با آن مواجه هستیم به لبه های سیاست گذاری رسیده است.
وی در خصوص اقتصاد داده نیز گفت: اگر در سال ۲01۵ بودیم و این همایش را برگزار می کردیم در 
مورد اقتصاد داده چه می توانستیم بگوییم. وقتی حدود هشت سال پیش همایش های استارت آپی برگزار 
می کردیم تنها با نمودار، حجم داده های دنیا و بر آوردی که داشت مطالبی را ارائه می کردیم. در سال 
۲01۵ تخمینی برای حجم داده ها در سال ۲0۲۲ زده شده بود و امروز گزارش ۲0۲۲ را که مرور می کنیم 

حجم داده ها دو برابر تخمین ها شده است.
باقری اصل افزود: با وجود انواع گجت هایی که در منزل داریم، همانند تلویزیون هایی که هوشمند شده و 
لامپ هایی که با گوشی می توان روشن و خاموش کرد و دیگر امکانات هوشمند، موجود می توان گفت که 
حجم داده ها حتی از برآوردها هم شدت گرفته، بنابراین رویکردی که به دیجیتالی شدن داریم باید کمی 
تغییر کند.وی به محصول کارگروه اقتصاد دیجیتال اشاره کرد و گفت: اولین محصول بر اساس مصوبه 
شورای عالی فضای مجازی این است که ما یک نظام اقتصاد دیجیتال تدوین کردیم که در این نظام 
اقتصاد دیجیتال در هم کنش مؤلفه های اساسی اقتصاد دیجیتال را یک مدل سیستمی درست کردیم و 

یک برنامه اجرایی برای تحقق این نظام تعریف کردیم.
باقری اصل در خصوص مؤلفه های اقتصاد دیجیتال افزود: ما هفت مؤلفه اساسی در نظر گرفتیم اولین 
مؤلفه اساســی این است که با شرکت های فناوری صحبت کنیم، استارت آپ هایی که رشد کردند و 
شرکت هایی که بزرگ تر شدند، دو چالش پیش رویشان است که اولین چالش تأمین مالی است. منظور از 
تأمین مالی وام و تسهیلات تبصره 1۸ نیست. ما در برنامه هفتم توسعه بندی را برای پذیرش دارایی های 
دیجیتال های بورس، ابزارهای مالی و همینطور توسعه تأمین مالی با روش های جایگزین پیش بینی 
کردیم که انشاالله وقتی ابلاغ شود یک آئین نامه با کمک وزارت اقتصاد باید نوشته شود بنابراین این 
قسمت تأمین مالی را در بخشی در برنامه هفتم توسعه داریم.وی افزود: دومین مؤلفه اساسی موضوع 
نیروی انسانی است که چالش امروز، دیروز و فردای ماست. خروجی های دانشگاه با ورودی های بازار با 
هم هماهنگ نیست و به مهارت دیجیتال نیاز دارد. در برنامه هفتم توسعه بندی وجود دارد که براساس 
آن باید حداقل برای ۵00 هزار نفر مهارت های ویژه اقتصاد دیجیتال بگذاریم. دانشگاه می تواند در تدوین 
سرفصل های این مهارت ها کمک کند. برای این امر به انبوهی از مربی ها نیاز داریم تا تغییری که بین 

نیروی انسانی و سرمایه انسانی در کشور یا رابطه اش با کشورهای دیگر وجود دارد را جبران کنیم.
باقری اصل در خصوص مؤلفه سوم اقتصاد دیجیتال گفت: مؤلفه سوم داده و اطلاعات است که در 
برنامه هفتم توسعه لازمه دسترسی به داده های دولت است که این دسترسی، دولت به دولت بود و در 
حال حاضر دولت به بخش خصوصی و بخش خصوصی به دولت است.وی ادامه داد: تاکنون بیش از 
هفت و نیم میلیارد تراکنش در مرکز ملی تبادل اطلاعات شکل گرفته است که در سال ۹۶ اولین سالی 
که افتتاح کردیم، سالی 103 میلیون در سال بود اکنون پیش بینی می شود تا آخر سال به بالای 10 میلیارد 
تراکنش برسد.باقری اصل ادامه داد: مؤلفه چهارم که باید به آن پرداخته شود و خیلی مهم است این است 
که با این پهنای باند، دسترسی ها و این سرعت ها هم نمی شود کاری کرد، متوسط دسترسی که ما داریم 
فکر نمی کنم بالای ۲۵ باشد ولی شاخص های جهانی متوسط را اینگونه نشان نمی دهد مخصوصاً در 

حوزه ثابت که وضعیت ناگواری داریم.
وی افزود: نسل پنجم هم زمانی اجرایی می شود که بی تی اس ها، مراکز اصلی سوئیچینگ ما با فیبر 

وصل شده باشند، اگر با فیبر وصل نشود عملًا نسل پنجم تلفن همراه اجرایی نمی شود.
باقری اصل ادامه داد: بســیاری از ظرفیت های نسل چهارم استفاده نمی کنیم چون زیرساخت حوزه 
ترافیک ما باید مبتنی بر فیبر می شــد. یک تأخیری چند ساله در حوزه زیرساخت های ثابت داریم که 
با حمایت های فراوان مجلس دولت و وزیر ۲0 میلیون پورت در برنامه بوده و در 100 شهر انجام شده 
و فیبر نوری از ۶ میلیون پوشش عبور کرده است. امیدوارم طبق برنامه که ۲0 میلیون پوشش است، 
برسیم و سال دیگر حداقل ۴ میلیون اتصال فیبرنوری داشته باشیم.وی تصریح کرد: اگر بخواهیم هوش 
مصنوعی داشته باشیم داده های عظیمی باید گردآوری شود و باید یک مرکز داده داشته باشیم تا بتوان 
آنها را پردازش کرد. برای این موضوع هم یک سرمایه گذاری با کمک بخش خصوصی و حمایت دولت 
در حال انجام است.باقری اصل به موضوع لایحه حفاظت از داده که یکی از کارهایی است که کارگروه 
اقتصاد دیجیتال انجام داده است اشاره کرد و گفت: کارگروه اقتصاد دیجیتال لایحه ای تحت عنوان لایحه 
حفاظت یا حمایت از داده های شخصی تدوین کرده است و به دولت ارسال شد اما به کمیسیون قضائی و 
حقوقی برگشت و ۲۶ ماده آن در این چند هفته بررسی شده. امروز جلسه دیگر کمیسیون حقوق قضائی 
را داریم که امیدوارم زودتر بررسی شود و مجدداً در صحن دولت بیاید و تصویب و تقدیم مجلس شود که 
امیدواریم تا مجلس بعدی بتوانیم قانونی برای حفاظت از داده داشته باشیم.وی افزود: ما به عنوان دولت به 
مجلس پیشنهاد دادیم که سهم اقتصاد دیجیتال از ۷.۹ درصد به 1۵ درصد برسد اما مجلس سهم اقتصاد 
دیجیتال را 10 درصد در نظر گرفته است این در حالیست که سهم اقتصاد دیجیتال در کشورهای دیگر 
بالاتر است.باقری اصل در پایان گفت: رشد سالانه حوزه آی سی تی بعد از انقلاب 1۹.۲ بوده است در 
سال گذشته به 1۴ درصد رسیده، امسال به 10 درصد رسیده و سال دیگر احتمالاً به ۲0 درصد برسد.

اخبار کوتاه 

 تولید متانول از دی  اکسیدکربن 
با کمک  نانولوله های  کربنی

 محققان ترکیه ای
 کارآمدی سلول های خورشیدی را افزایش دادند

محققان ترکیه برجســتگی هایی را روی ســلول های 
خورشیدی شبیه ســازی کرده اند که جذب نور را تا ۶۶ 

درصد بیشتر می کند.
به نقــل از نیواطلس، کارآمدی ســلول های خورشــیدی با کمک 
برجستگیهایی روی آنها بیشتر می شود. پژوهشی جدید نشان می دهد 
برجستگی های کوچک روی سطح سلول خورشیدی ارگانیک می تواند 
میزان کارآمدی آن را تا دو ســوم ارتقا دهد و نور را از زاویه وسیع تری 

جمع آوری کند.
سلول های خورشیدی معمولا مسطح هستند و به این ترتیب سطح 
در معرض نور خورشید، در هر زمان از روز ارتقا می یابد. این طرح زمانی 
بیشترین کارآمدی را دارد که خورشید در زاویه خاصی قرار داشته باشد، 
بنابراین پنل ها می توانند به طور معمول بین 1۵ تا ۴0 درجه بچرخند تا به 
بیشترین میزان نور خورشید در روز دست یابند.محققان سعی کردند با به 
کارگیری اشکال دیگری برای سطح از جمله تعبیه نانوپوسته های کروی 
ســیلیکا، نور خورشید را جذب کنند و به گردش درآورند. به این ترتیب 
می تواند انرژی بیشــتری جذب کند. پژوهشگران دانشگاه عبدالله گل 
ترکیه در تحقیقی جدید شبیه سازی های پیچیده ای از چگونگی ارتقای 

کارآمدی سلول های خورشیدی با کمک برجستگی ها انجام دادند.

آنها ســلول هــای فتوولتائیک را بــا نوعی پلیمر ارگانیــک به نام 
P3HT:ICBA بــه عنوان لایه فعــال روی یک لایه آلومینیوم و 
بستری از PMMA ساختند که با یک لایه محافظ شفاف از اکسید 
قلع ایندیم )ITO( پوشــانده شده بود. این ســاختار ساندویچی کل 

برجستگی یا پوسته نیم کره شکل راپوشاند.
در مرحلــه بعد پژوهشــگران یــک تحلیل عنصری محدود ســه 
بعدی)FEA( انجام دادند که عناصر یک سیستم پیچیده را به قطعات 
قابل مدیریت تبدیل می کند تا بتوان آنها را بهتر شبیه سازی و تحلیل 

کرد.
ســلول های خورشیدی دارای برجستگی در مقایسه با نمونه هایی با 
ســطح صاف با توجه به قطبش نور در جذب نور 3۶ و ۶۶ درصد ارتقا 
یافتند. برجستگی های مذکور در مقایســه با سطوح صاف، از جهات 
بیشتری نور را جذب کردند و در نتیجه پوشش زاویه ای نور به ۸۲ درصد 

رسید.
هرچند محققان نسخه فیزیکی از سلول های خورشیدی را نساخته اند، 
اما اگر این اصول در واقعیت نیز کارآمد باشــد، نه تنها برای سلول های 
خورشیدی سقفی بلکه در سیستم هایی با قابلیت تغییر شرایط نور مانند 

گجت های پوشیدنی الکترونیکی مفید خواهدبود.

الکتروکاتالیست ها نقش مهمی در توسعه انرژی پاک، حذف گازهای 
گلخانه ای و فناوری های ذخیره انرژی دارند. محققان دانشگاه سیتی 
هنگ کنگ )CityU( نشان دادند که نانولوله های کربنی تک دیواره 
بســتر عالی برای تقویت فرآیند تبدیل گازهای گلخانه ای به مواد 
دیگر هستند. این نانولوله ها به عنوان پشتیبان و از طریق خمش 
مولکولی، برای احیاء دی اکســیدکربن و تبدیل آن به متانول قابل 

استفاده هستند.
این دستاورد مسیر را برای توسعه الکتروکاتالیست های مولکولی خمیده باز می کند 
تا از آن ها برای تبدیل کارآمد دی اکسید کربن به مواد شیمیایی و سوخت های مفید 
استفاده کرد و در نهایت میزان انتشار این گاز را به حداقل رساند. نتایج این پروژه در 

قالب مقاله ای در نشریه Nature Catalysis  به چاپ رسیده است.
 ،)COPC(  بســیاری از کمپلکس های مولکولی، مانند کبالت فتالوســیانین
کاتالیزورهای کارآمد برای واکنش احیاء CO۲RR( CO۲( هستند. با این حال 
آن ها در درجه اول دی اکسید کربن را به مونوکسید کربن )CO( تبدیل می کنند، 
بدون اینکه میزان قابل توجهی از محصولات مفید مانند متانول را تولید کنند. پروفسور 
یو روکان، از گروه شیمی دانشگاه سیتی هنگ کنگ، که رهبری این تحقیق را بر 
عهده داشت، گفت: » ما می خواهیم پتانسیل کبالت فتالوسیانین را برای این فرآیند 

کشف کنیم.«

در این میان، نوعی کرنش شناخته شده است که بر خواص مواد دو بعدی در مقیاس 
نانومتری، تأثیر می گذارد. پروفسور یو توضیح داد: »استفاده از بسترهای خمیده پیش 
از این نتایج قابل توجهی به دنبال داشته است. اما کنترل منطقی مولکول های مسطح 
به دلیل اندازه بسیار کوچک آن ها چالش برانگیز است و چگونگی تاثیر کرنش بر 

خصوصیات مولکولی هنوز چندان شناخته نشده است.«
این گروه روی بررسی واکنش پذیری کاتالیزورهای کبالت فتالوسیانین در مقیاس 
نانومتر با اتخاذ مهندســی فشار ناشی از پشــتیبان کار کردند. آن ها با استفاده از 
نانولوله های کربنی تک دیواره به عنوان پشــتیبانی، فشــار کنترل شده ای را به 
مولکول های زیر ۲ نانومتر از کاتالیــزور اعمال کردند. انحنای نانولوله ها به دلیل 
فعل و انفعالات مولکولی باعث فشــار بر روی مولکول های کاتالیزوری می شود و 
در نتیجه خم می شود. با استفاده از بسترهای نانولوله های کربنی با قطرهای مختلف 
این گروه توانستند که زاویه خمش مولکول های کبالت فتالوسیانین را از ۹۶ درجه 
)برای نانولوله های کربن به قطر 1 نانومتر( تا 1/۵ درجه )برای نانولوله های کربن به 

قطر 100 نانومتر( تنظیم کنند.
در مقایسه با مولکول های مسطح، مولکول های خمیده عملکرد الکتروکاتالیستی 
بهبــود یافته ای را به نمایش گذاشــتند. آن ها انتخاب گری بالاتــری برای احیاء 
دی اکســیدکربن از خود به نمایش گذاشتند به طوری که متانول بسیار بیشتر از 

منوکسیدکربن تولید شد.

مدیر عامل مخابرات ایران اظهارات وزیر ارتباطات 
را دربــاره تخریب تجهیــزات فیبرنوری برخی 
شرکت های اینترنتی توســط شرکت مخابرات 

ایران رد کرد.
مجید سلطانی مدیر عامل مخابرات ایران با حضور در نمایشگاه 
رسانه های ایران، توضیحاتی را درباره شائبه تخریب تجهیزات 
فیبر نوری برخی شرکت های اینترنتی توسط شرکت مخابرات 

ایران ارائه داد.
مجید سلطانی، در واکنش به اظهارات وزیر ارتباطات مبنی 
بر اینکه گزارش هایی از تخریب تجهیزات فیبر نوری برخی 
شــرکت های اینترنتی توسط شرکت مخابرات رسیده است، 
اظهار کرد: درباره اخباری که منتشــر شــده، روابط عمومی 
مخابرات ایران به صورت رسمی به این شائبه پاسخ داده است. 
درباره اخباری که منتشر می شود تا زمانی که صحت سنجی 

نشود، نمی شود تصمیم گیری کرد.
مدیر عامل شــرکت مخابرات ایران با اشاره به اینکه ما در 
شرکت مخابرات سرگرم توسعه زیرساخت ها هستیم، گفت: 
اتفاقا زیرساخت های اپراتورها در کشور در بخش ثابت و سیار از 
سوی شرکت مخابرات ایران سرویس دهی می شود. در بخش 
ثابت تعداد زیادی از شــرکت ها هستند که از زیرساخت ها و 
کابل های ما اســتفاده می کنند و یا مثلا شبکه های سیار از 

زیرساخت شرکت مخابرات ایران بهره مند می شوند.
مجید سلطانی مدیر عامل شرکت مخابرات ایران با رد تخریب 
تجهیزات فیبرنوری توسط شرکت مخابرات ادامه داد: شرکت 
مخابرات که خودش سرویس دهنده است، چطور ممکن است 
که چنین اقدامی را انجــام دهد؟ همکاران من اصلا به هیچ 
 وجه نه مجوز چنیــن کاری را دارند و نه چنین کاری را انجام

 می دهند.

سلطانی خاطرنشــان کرد: بارها این اتفاق افتاده که شبکه 
مخابرات ایران آسیب دیده است اما آیا ما اعلام کردیم که کجا 
و چه کســی این آسیب را وارد کرده است؟ ممکن است یک 
نفر با اهداف مشــخص و به عمد و برای فضاسازی، اقدام به 
چنین کاری کند ولی ما هیچ موقع درباره چنین اتفاقاتی صحبت 

نمی کنیم.
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات پیش از این در گفت وگویی 
اعلام کرده بود که گــزارش هایی درباره تخریب تجهیزات 
فیبرنوری توسط شرکت مخابرات به ما رسیده و فیلم هایی نیز 
در فضای مجازی منتشر شده که اتفاقاتی از این دست افتاده، من 
بارها عرض کردم که شرکت مخابرات ایران دیگر تنها بازیگر 
حوزه ارتباطات ثابت نیست و باید بپذیرد که رقبایی برای آن 
درســت شده و رفقای جدیدی پیدا کرده و باید در یک فضای 

رقابتی کار کند و مردم حق انتخاب داشته باشند.

مدیرعامل مخابرات ایران:

رد اظهارات وزیر ارتباطات درباره تخریب تجهیزات فیبرنوری شرکتها

آگهی فقدان سند مالکیت
ــر  ــرگ استشــهادیه کــه در دفت ــه دو ب ــا ارائ ــم خیرالنســا قاســمی ب خان
اســناد رســمی شــماره ۳۰۳ نــور تصدیــق امضاء شــده اســت اعلام داشــته 
کــه مقــدار ششــدانگ عرصــه و اعیــان زمیــن بــا بنــای احداثــی پــلاک 
ثبتــی 1۳6۳4 فرعــی 4 اصلــی بخــش 1۰ ثبــت نــور کــه در دفتــر 259، 
1۳2 و شــماره ثبــت ۳۳447 ســند بشــماره ســریال 52۳455 بنــام خانم 
ــورد  ــج م ــود و دارای پن ــده ب ــادر گردی ــت و ص ــمی ثب ــاء قاس خیرالنس
بازداشــتی بــه شــماره 1۳98۰47۰۰1264841 مــورخ 1۳98/۰7/۰6 
شــعبه 1۰2 دادگاه کیفــری دو نــور، 97۰41۳ مــورخ 1۳98/۰5/۰6 
شــعبه 1۰1 دادگاه کیفــری دو نــور، 1۳98۰47۰۰۰692845 مــورخ 
1۳98/۰4/2۳ شــعبه دوم دادیــاری نــور، 1۳99۰47۰۰51۳9۰18 مــورخ 
1۳99/۰9/۳۰ اجــرای احــکام کیفــری نــور، 14۰۰4799۰۰155481۳1 
مــورخ 14۰۰/۰5/2۳ اجــرای احــکام کیفــری نــور مــی باشــد بــه علــت 
جابجایــی مفقــود شــده لــذا درخواســت صــدور ســند المثنی نموده اســت 
در اجــرای مــاده 12۰ آییــن نامــه اصلاحــی قانــون ثبــت و تبصرههــای 
ذیــل آن مراتــب در یــک نوبــت آگهــی مــی گــردد چنانچــه اشــخاصی 
مدعــی انجــام معاملــه بــا وجــود اصــل ســند مالکیــت مذکــور نــزد خــود 
مــی باشــند ظــرف مــدت ده روز از تاریــخ انتشــار ایــن آگهــی می بایســت 
اعتــراض خــود را بــه پیوســت اصــل ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه بــه 
ــد. بدیهــی اســت  ــت نماین ــه و رســید آن را دریاف اداره ثبــت محــل ارائ
چنانچــه پــس از اتمــام مــدت مقــرر اعتــراض ارائــه نگــردد و یــا در صورت 
اعتــراض اصــل ســند مالکیــت و یــا ســند معاملــه ارائــه نگــردد ایــن اداره 
مطابــق مقــررات اقــدام بــه صدور ســند مالکیــت المثنــی خواهد نمــود./م 
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علی سعادتي
 سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک نور7926

یک ارتش پنهان از سلول های قاتل 
آنفلوانزا در ریه کشف شد

گروهی از پژوهشــگران »دانشــگاه 
کالیفرنیا ریورساید« در پژوهش جدید 
خود، گروهی از سلول های ویروس خوار 
را در ریه کشف کرده اند که می توانند با 

آنفلوانزا مبارزه کنند.
دانشمندان مدت هاست که کیســه پر از مایع 
اطراف ریه های مــا را صرفا به  عنوان یک مانع 
برای آســیب های بیرونی تصور کرده اند اما یک 
پژوهش جدید نشان می دهد این کیسه، سلول های 

ویروس خوار قوی را نیز در خود جای داده اســت که هنگام بروز عفونت ناشی از آنفلوانزا، به درون ریه ها 
می روند.به نقل از ساینمگ، این سلول ها را نباید با فاژهایی که باکتری ها را آلوده می کنند، اشتباه گرفت. 
 این ســلول ها که ماکروفاژ نام دارند، سلول های ایمنی تولیدشــده در بدن هستند.»ژولیت موریسون« 
)Juliet Morrison( ویروس شناس »دانشگاه کالیفرنیا ریورساید« )UC Riverside( و سرپرست 
این پژوهش گفت: ماکروفاژها باکتری ها، ویروس ها، ســلول های سرطانی و سلول های در حال مرگ را 
می بلعند. آنها هر چیزی را که بیگانه به نظر می رسد، می گیرند و نابود می کنند. ما از یافتن آنها در ریه ها 

شگفت زده شدیم زیرا هیچ کس پیشتر چنین چیزی را ندیده بود.
در این پژوهش توضیح داده شده است که ماکروفاژها چگونه در طول ابتلا به آنفلوانزا، حفره بیرونی را ترک 
می کنند و به ریه ها وارد می شوند. آنها در آنجا التهاب را کاهش می دهند و سطح بیماری را پایین می آورند. 
موریسون گفت: این پژوهش نشان می دهد که فقط آنچه در ریه رخ می دهد مهم نیست، بلکه رخدادهای 
بیرون از ریه نیز مهم هستند. سلول هایی که به طور معمول به ریه متصل نیستند، می توانند تأثیرات مهمی 

را بر بیماری و سلامتی ریه داشته باشند.
وی افزود: از آنجا که این ســاختار حاوی مایع است، از فروپاشی ریه ها جلوگیری می کند. با وجود این، 
پژوهشــگران زیاد در مورد این موضوع فکر نکرده اند که شاید یک اندام کامل را در خود جای داده باشد. 

پژوهش ما ممکن است این تصور را تغییر دهد.
پژوهشــگران در ابتدا به دنبال پاسخ دادن به یک پرسش کلی تر بودند. پرسش این بود که کدام نوع از 
سلول ها هنگام ابتلا به آنفلوانزا، در ریه حاضر هستند. آنها داده های موجود در مورد ژن های مرتبط با ریه 
را از پژوهش روی موش هایی به دست آوردند که یا بر اثر آنفلوانزا از دنیا رفتند یا زنده ماندند. سپس، آنها 
داده ها را با استفاده از یک الگوریتم استخراج کردند تا به پیش بینی انواع سلول هایی بپردازند که طی ابتلا 
به آنفلوانزا در ریه ها تغییر می کنند. موریسون گفت: ما داده ها را تحلیل کردیم تا مشخص کنیم که کدام 
سلول های ایمنی در بافت های ریه وجود دارند. آنجا بود که من دریافتم شاید یک منبع بیرونی ناشناخته از 

سلول ها را در ریه داشته باشیم.
سپس پژوهشگران با استفاده از یک روش مبتنی بر لیزر، ماکروفاژهایی را که وارد ریه های موش می شدند، 
ردیابی کردند و دریافتند که اگر این سلول ها را بیرون بیاورند، چه اتفاقی رخ می دهد. موریسون ادامه داد: وقتی 

آنها را از ریه موش بیرون می آورید، پیشروی بیماری و افزایش یافتن التهاب ریه را می بینید.
موریسون امیدوار است که این پژوهش، دانشمندان دیگر را به ارزیابی مجدد مجموعه داده های حاصل از 
پژوهش های قدیمی تر تشویق کند. وی افزود: روش ما این بود که استفاده جدیدی را از اطلاعات موجود 

داشته باشیم و نهایتا توانستیم چیز جدیدی را ببینیم.
این گروه پژوهشی امیدوارند در پژوهش های آینده خود بفهمند که کدام پروتئین به ماکروفاژها می گوید به 
درون ریه ها حرکت کنند. هنگامی که سیگنال های پروتئینی شناسایی شوند، ممکن است بتوان داروهایی 
را کشف کرد که تعداد ماکروفاژها یا فعالیت آنها را افزایش می  دهند.راهبرد تقویت سیستم دفاعی انسان 
در برابر عفونت به جای توسعه یک داروی ضد  ویروسی دیگر می تواند درمانی را برای آنفلوانزا ارائه دهد که 
برای مدت طولانی تری موثر باشد. موریسون به درمان میزبان علاقه مند شده زیرا مقاومت آنتی بیوتیکی و 

ضد ویروسی به داروها، یک مشکل روبه رشد است.
این مشکل زمانی رخ می دهد که میکروب هایی مانند باکتری ها و قارچ ها، توانایی شکست دادن داروهایی را 
به دست می آورند که برای از بین بردن آنها طراحی شده اند. استفاده نادرست و مصرف بیش از اندازه داروها، 
 ،)CDC( »این مشکل را تسریع می کند. براساس گزارش »مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا
سالانه بیش از ۲.۸ میلیون عفونت مقاوم به دارو در این کشور پیش می آید و در نتیجه آن، بیش از 3۵ هزار 
نفر جان خود را از دست می دهند.موریسون گفت: اگر بتوانیم آنچه عفونت را در ما برطرف می کند تقویت 
کنیم، احتمالا نتیجه بهتری را خواهیم داشت و کمتر احتمال مقاومت را در برابر دارو داریم. سیستم ایمنی 
بسیار پیچیده است اما بهترین کار ما در بلندمدت این است که به جای تعقیب ویروس های فراری از درمان، 

با آنچه داریم کار کنیم.این پژوهش در مجله »PNAS« به چاپ رسید.

دستیابی محقق ایرانی به دانش بومی 
باتری لیتیومی با الکترولیت جامد

یکی از محققــان ایرانی بــا اجرای 
طرحی به دانش بومی باتری لیتیومی با 
الکترولیت جامد و قابلیت شارژ سریع، 
ولتاژ و انرژی بالا و عمر طولانی مدت 

دست یافت.
صنعــت باتری با توجه به تلاش بشــر برای 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، روزبه روز در حال 
پیشرفت و توسعه است و در این میان، محققان 
ســعی می کنند با افزایش کارایی و طول عمر 

باتری ها به حفظ محیط زیست کمک کنند.
بررسی تأثیر دوپانت نئودیمیم بر عملکرد الکترولیت جامد گارنت )LLZO( برای باتری های لیتیومی 
عنوان طرح پژوهشی محمد گل محمد استادیار پژوهشگاه نیرو است که این طرح با حمایت بنیاد ملی 
علم ایران انجام شده است. براساس اعلام این بنیاد، گل محمد دارای مدرک دکتری تخصصی مهندسی 

مواد سرامیک است.
وی درباره این طرح توضیح داد: مسلماً با گسترش صنایع، تقاضا و مصرف انرژی در کشور گسترش 
پیدا کرده است و درصد بالایی از انرژی مورد نیاز از سوخت های فسیلی تأمین می شود. این منابع انرژی 
دارای مشکلاتی از قبیل کاهش منابع سوخت های فسیلی و مشکلات زیست محیطی هستند و به همین 

دلیل، یافتن منابع جدید انرژی امری ضروری است.
این محقق تصریح کرد: بر همین اساس، نیاز به استفاده از سیستم های ذخیره ساز انرژی مثل باتری ها 
بیش از قبل وجود دارد که در این میان، باتری های لیتیومی یا لیتیوم یون )LIB( یکی از گزینه های 
امیدوارکننده برای برنامه های آینده است؛ چرا که این نوع از باتری ها یکی از معروفترین سیستم های 
ذخیره انرژی محسوب می شوند که به طور گسترده در خودروهای الکتریکی و هیبریدی، دستگاه های 
الکترونیکی قابل حمل نظیر تلفن های هوشمند و لپتاپ ها و صنایع مختلفی چون صنعت برق و انرژی 

کاربرد دارند.
گل محمد از مهم ترین مزایای باتری های لیتیوم یونی را قابلیت شارژ سریع، ولتاژ و دانسیته انرژی 
بالا، سبکی و کم حجم بودن و عمر نسبتاً طولانی آن عنوان کرد و یادآور شد: این مزایای کم نظیر 
 ســبب شده تا باتری های لیتیومی یکی از گزینه های اصلی جهت ذخیره سازی انرژی در شبکه های 

بزرگ باشند.
وی همچنین گفت: از آنجا که یکی از معضلات امروزه بشــر، تأمین انرژی های پاک و اســتفاده از 
جایگزینی مناسب برای سوخت های فسیلی است؛ این تحقیق درباره باتری ها، تا حد زیادی راهگشا 
بوده است. چرا که سوخت های فسیلی به دلیل محدودیت های ذاتی و ایجاد مشکلات زیست محیطی 

جوابگوی نیاز انرژی جهان نیستند و نیاز به منابع تجدیدپذیر انرژی، نیازی اساسی است.
این پژوهشــگر افزود: همچنین، یکی از معضلات موجود پیش روی گسترش خودروهای برقی و 
ذخیره سازی به صرفه باتری است. باتری های لیتیومی در مقایسه با سایر باتری های قابل شارژ، دارای 
بالاترین دانسیته انرژی و پایداری هستند اما برای حل معضلات موجود در این باتری ها، تلاش های 
گســترده ای صورت گرفته که نتیجه یکی از این تلاش ها، استفاده از الکترولیت های جامد به جای 

الکترولیت های مایع معمول است.
گل محمد درباره مزایای استفاده از الکترولیت جامد اظهار داشت: شعله ور نشدن، افزایش پایداری و 
ایمنی الکترولیت های معدنی، نداشتن نشتی و آلودگی، مقاومت بهتر دربرابر ضربه و ارتعاش، مقاومت در 

برابر نوسانات دما و فشار، طراحی مجدد و معیارهای ایمنی از مزایای استفاده از این ماده است.
وی اضافه کرد: محققان ایران نیز در حوزه خودروهای برقی و همچنین ادوات و تجهیزات الکترونیکی 
فعالیت های مختلفی انجام داده اند اما حرکت تولیدکنندگان باتری و خودروهای برقی به سمت باتری های 

لیتیومی نوین با الکترولیت جامد، در کشور همچنان مغفول مانده است.
این پژوهشــگر افزود: با توجه به ظرفیت خوبی که در کشور وجود دارد و همچنین مواد اولیه قابل 
دسترس، در صورت ایجاد دانش فنی و حمایت نهادهای مختلف، امکان ساخت باتری های الکترولیت 
جامد با دانسیته انرژی و ظرفیت بالاتر فراهم می شود. استفاده از این نوع باتری ها، امکان صرفه جویی 

ارزی فراوانی را برای کشور فراهم می کند.
گل محمد خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط اقتصادی، افزایش قیمت دلار و روند افزایشی قیمت مواد 
اولیه، تأمین این مواد برای طرح پژوهشی دشوار شد. همچنین افزایش نرخ تورم، خرید، تعمیر و تأمین 
تجهیزات آزمایشگاهی را سخت تر کرد اما با همه این مشکلات توانستم طرح را به پایان برسانم و چهار 

مقاله درباره این طرح ارائه کنم.

نتایج امیدبخش یک واکسن سرطان 
مبتنی بر آلبومین

واکسن سرطان مبتنی بر آلبومین نتایج امیدوارکننده ای را در آزمایش ها نشان داده 
است.

سال ها، وعده واکسن های درمانی سرطان با ایده آموزش سیستم ایمنی بدن برای از بین بردن تومورها 
و جلوگیری از عود مجدد به طور وسوســه انگیزی وجود داشته است. با این حال، علی رغم تحقیقات 
و آزمایش های گســترده، این واکســن ها از لحاظ تاریخی کمتر از انتظارات عمل کرده اند و حتی در 

محیط های بالینی نیز قادر به تحریک یک پاسخ ایمنی قوی نبوده اند.
به نقل از آی ای، دارل اروین  )Darell Irvine(، اســتاد بخش مهندسی بیولوژیکی و علوم مواد 
و مهندســی مواد و یکی از اعضای مؤسسه کُخ برای تحقیقات یکپارچه سرطان در موسسه فناوری 

ماساچوست می گوید: کارهای زیادی برای مؤثرتر کردن واکسن های سرطان انجام شده است.
هایپنگ لیو  )Haipeng Liu(، فوق دکترای آزمایشگاه ایروین، تقریبا 1۵ سال پیش به بررسی این 
مشکل پرداخت و متوجه ناتوانی واکسن های پپتیدی در رسیدن به غدد لنفاوی در مقادیر کافی شد که 

منجر به پاسخ های ایمنی ضعیف می شد و مانعی برای موفقیت واکسن های سرطان بود.
یک پیشرفت غیرمنتظره

اکتشاف لیو به کشف شگفت انگیزی در هنگام آزمایش نانوذرات میسلی برای تحویل پپتید منجر شد. 
بر خلاف انتظارات، میسل های کنترلی با پیوند ضعیف، پاسخ ایمنی غیرمنتظره ای قوی ایجاد کردند که 
توجه ایروین را برانگیخت. لیو به تحقیقات خود ادامه داد و نقاط بین رفتار غدد لنفاوی و تعامل آنها با 

آلبومین که رایج ترین پروتئین در خون و مایعات بافتی است را به هم متصل کرد.
این کشف باعث شد محققان واکسنی بسازند که با استفاده از دنباله های لیپیدی به اتصال زنجیره های 
پپتیــدی به مولکول های آلبومین کمک می کند. رویکردی بی نظیر که به طور قابل توجهی پاســخ 
سلول های T را در مدل های موش مبتلا به اچ آی وی، سرطان پوست و سرطان دهانه رحم 10 برابر 

بیشتر از پاسخ به پپتیدها به تنهایی افزایش داد.
در تجزیه و تحلیل های بعدی، پژوهشگران توانستند پاسخ های بزرگ تری ایجاد کنند. این گروه با 
ادغام واکسن سرطان با سلول درمانی تی کایمریک گیرنده آنتی ژن )CAR T(، موفقیت قابل توجهی 
در از بین بردن ۶0 درصد تومورهای جامد در موش نشان دادند که موفقیت بی سابقه ای برای درمان 

با سلول های تی کایمریک گیرنده آنتی ژن در درمان سرطان های خون مانند لوسمی تا آن زمان بود.
از آزمایشگاه تا شگفتی واقعی

 )Elicio Therapeutics( با این اکتشافات پیشگامانه، ایروین و تیمش شرکت الیسیو تراپیتیکس
را در سال ۲01۶ تأسیس کردند و قصد داشتند واکسن خود را از آزمایش های روی میز آزمایشگاه به یک 
درمان آماده برای بیمار تعمیم دهند. این واکسن که اکنون ELI-00۲ نام دارد، یک پلت فرم مبتنی بر 
آلبومین است که پپتیدهای مرتبط با لیپید را با یک ادجوانت ایمنی ترکیب می کند و نیاز به سلول های تی 

کایمریک گیرنده آنتی ژن را از بین می برد.
الیسیو یک کارآزمایی بالینی با نام AMPLIFY-۲01 را در سال ۲0۲1 آغاز کرد و سرطان هایی را 
با جهش در ژن کِی رَس، به ویژه بر روی آدنوکارسینوم مجرای پانکراس )PDAC( هدف قرار داد. این 
سرطان که به تهاجمی بودن و گزینه های درمانی محدود شناخته شده است، چالش مهمی بود. با این 
حال، ELI-00۲ با هدف قرار دادن همزمان هفت نوع کِی رَس )KRAS(، که بخش قابل توجهی از 

موارد آدنوکارسینوم مجرای پانکراس را پوشش می دهد، نتایج امیدوار کننده ای داشت.
در سال ۲0۲۴، این گروه نتایج کارآزمایی بالینی فاز یک را در مجله Nature Medicine منتشر 

کرد که نوری از امید را برای واکسن درمانی سرطان ارائه کرد که می تواند به خوبی کار کند.
در میان ۲۵ بیمار در کارآزمایی، ۸۴ درصد افزایش قابل توجهی در سلول های T ضد تومور نشان دادند 
که ۲۴ درصد نشانگرهای زیستی خون باقیمانده تومور در آن ها از بین رفت. بیمارانی که پاسخ ایمنی 
قوی داشتند، ۸۶ درصد کاهش خطر پیشرفت یا مرگ از سرطان را تجربه کردند که به پتانسیل واکسن 

برای جلوگیری از عود سرطان اشاره دارد.

چیدن پنبه ها را به ربات ها بسپارید
محققان یک دروگر رباتیک پنبه ابداع کرده اند که 
پنبه را با خسارت کمتر به این محصول و زمین محل 

کشت آن برداشت می کند.
به گزارش »کانورسیشن«، پنبه یکی از محصولات ارزشمند 
کشاورزی در آمریکا است که ارزش محصول سالانه آن به حدود 
۷ میلیارد دلار می رسد. این محصول در 1۷ ایالت آمریکا کشت 
می شود و تقریبا در تولید انواع البسه و همچنین در اقلام پزشکی 

و کالاهای خانگی مانند پارچه های مبل کاربرد دارد.
برداشت دستی محصول پنبه چنان که هنوز در برخی کشورها 
انجام می شود کار خسته کننده ای است. کارگران باید خم شوند تا 

بتوانند به قوزه پنبه برسند و ممکن است همچنین به دست آنها 
آسیب برسد. کشاورزان پنبه در آمریکا از اواخر دهه 1۹30 از کار 
دستی به سمت استفاده از دروگرهای بزرگ و سنگین حرکت 
کردنــد و اکنون این صنعت در حال ورود به یک مرحله جدید 

است که می تواند کارآمدتر و دقیق تر باشد.
»حسین قره خانی« استادیار کشاورزی و مهندسی بیولوژیک 
دانشگاه ایالتی »می سی سی پی« با همکاری »الکس توماسون« 
رییس بخش کشــاورزی در موسسه خودمختاری کشاورزی 
)AAI( یک دروگر رباتیک پنبه ابــداع کرده اند که پنبه را با 
خسارت کمتر به این محصول و زمین محل کشت آن برداشت 

می کند.رباتیک راه حل بالقوه ای است که کشاورزان برای سایر 
محصولات مانند میوه و سبزیجات استفاده می کنند. ربات های 
دروگر از دوربین ها و حسگرهایی برای تشخیص زمان مناسب 
چیدن و برداشت محصول استفاده می کنند و می توانند محصول 
را بدون خســارت به گیاه برداشت کنند. با اســتفاده از ربات 
کشاورزان پنبه کار دیگر نیازی به استفاده از مواد از بین برنده برگ 
و سبزینه درختان )defoliants( پیش از برداشت محصول 
ندارند. همچنین ربات های کوچک موجب فشرده سازی خاک 
حین حرکت روی آن نمی شوند و این موضوع به حفظ سلامت 
خاک کمک می کند.ربات ابداعی جدید در بردارنده یک دست 

رباتیک است که امکان تعامل ربات با سایر اشیاء را فراهم می کند 
و یک نســخه سه انگشتی است که از طبیعت و قدرت شکار 
مارمولک الهام گرفته است. هر انگشت یک ساختار چاپ شده 
سه بعدی است که در بر دارنده یک کمربند متحرک و سنجاق 
هایی متصل به آن است. سنجاق ها به دست کمک می کنند 
تا خوشــه پنبه را بگیرد و بکشد. سپس دست ربات مانند زبان 
مارمولک به ســرعت عقب می رود و قسمت انتهایی زنجیره 
 )end-effector( حرکتی بازوی مکانیکی یا تاثیرگذار نهایی
هم برای بلعیدن پنبه عمل می کنند. این ربات از یک الگوریتم 
یادگیری عمیق استفاده می کند که برای شناسایی قوزه های 

پنبه روی گیاهان آموزش داده شده است.قسمت انتهایی زنجیره 
 ،End Effector حرکتی بازوی مکانیکی، تأثیرگذار نهایی یا
مجری نهایی یا پنجه  ربات که شبیه به دست انسان است، نامیده 
می شود.این محققان به منظور بهبود کار این ربات قصد دارند 
از الگوریتم های بهتر هوش مصنوعی استفاده کنند و همچنین 
دوربین این سیســتم را ارتقا داده و یک زاویه حرکتی دیگر به 
بازوی رباتیک اضافه کنند. آنها می گویند پتانسیل زیادی برای 
کار این ربات در کشورهایی مانند چین، هند، پاکستان و ازبکستان 
وجود دارد؛ چرا که برداشت پنبه در این کشورها به صورت دستی 

انجام می شود.


